
سند چشم انداز و مفاد طرح جامع 
فولاد به باد فنا رفته است!

سـال آینده، سـال سرنوشـت و سـال ارزیابی »سند 
چشـم انداز20سـاله اقتصـاد ایـران« اسـت کـه در 
سـال 1384تنظیـم شـده، بـا توجـه به کلـی بودن 
و  داشـته  سـند  ایـن  کـه  متعـددی  بخش هـای 
دارد، برآنـم تـا بـه سـهم خود بـه بررسـی وضعیت 
»معـدن و فـولاد« تـا افـق 1404 بپـردازم و نگاهی 
بـه تحولات بیسـت سـاله ایـن صنعت طبـق پیش 
بینی های سـند داشـته باشیم. در سـال 1393برای 
اولیـن بـار در ایـران، بـه مـدد شـرکت ملـی فـولاد 
ایـران ،»طـرح جامـع فـولاد کشـور« بـا همـکاری 
شـرکت فـولاد تکنیـک تهیـه و تدویـن شـد و این 
طرح،مانیفسـتی توسـعه ای برای تحقق سندچشـم 
انـداز در افـق 1404در بخـش معـدن و فولاد شـد.
راهکارهـای  جامع،تمامـی  واقعـاً  سـند  ایـن  در 
توسـعه ای و پیشـرفت صنایـع معدنی کشـور، چه از 
منظـر نقاط ضعف و کاسـتی ها و چـه از منظر نقاط 
قـوت و داشـته ها، بـه دقت مـورد بررسـی و ارزیابی 
قـرار گرفـت و هـر سـال نیـز بـر حسـب ضـرورت 
داده هـا و اطلاعـات آمـاری آن بـه روز شـده اسـت.

مهـم   ایـن سـند  ویرایـش  آخریـن  بـه  کـه  الان 
در سـال 1402 در صنعـت معـدن و فـولاد نـگاه 
می کنیـم بایـد بگوییـم اکثـر داده ها و پیشـنهادها 
و آینده نگری هـای طـرح جامـع فـولاد کشـور نـه 
تنهـا محقـق نشـده بلکـه تـا سـال های سـال هـم 

محقـق نخواهـد شـد؟!
بـر اسـاس سـند چشـم انداز1404بایـد ظرفیـت 
تولیـد فـولاد کشـور بـه 55 میلیـون تـن برسـد، 
امـا بـا نگاه بـه پیـش بینی هـای این سـند و طرح 
جامـع فـولاد، پسـرفت ها و تحقـق نیافتـن پیـش 
مایـه  و  می زنـد  ذوقمـان  تـو  بدجـوری  بینی هـا 

می شـود. تأسـف 
بـه عنـوان مثـال بـر اسـاس مفـاد سـند و طـرح 
جامـع، بایـد طـی ایـن 20 سـال حـدود 12هـزار 
کیلومتـر راه آهـن سراسـری احداث و بـه ظرفیت 
افـزوده  معدنـی  و  فـولادی  محصـولات  حمـل 
شـود. امـا بـا کمـال تأسـف و بـر اسـاس آخریـن 
داده هـای طـرح جامـع  و  آهـن کشـور  راه  آمـار 
فقـط و فقـط 121 کیلومتـر راه آهـن مـورد نیـاز 
)حدود12درصـد( احـداث شـده اسـت! و حـدود 
نیـاز  مـورد  آهـن  راه  از  کیلومتـر  11هـزارو800 

هنـوز احـداث نشـده اسـت!
حـال بـا این اوصـاف، چگونـه می توان بـه ظرفیت 
مدنظـر سـند چشـم انـداز رسـید؟ ممکـن اسـت 
عـده ای بگوینـد بـا سـاخت و احـداث واحدهـای 
فـولادی، ایـن ظرفیـت در کشـور احداث شـده،ما 
هـم می گوییـم بلـه احـداث شـده ولـی بـا کـدام 
معدن؟بـا کـدام اکتشـاف و توسـعه معادن؟با کدام 
ذخیـره مـواد اولیـه معدنـی ماننـد سـنگ آهن؟با 
بـه  می خواهنـد  وآب  بـرق  انـرژی  و  گاز  کـدام 
تولیـد برسـند؟با کـدام جـاده و بزرگـراه آسـفالته 
می خواهنـد مـواد اولیـه را بـه واحدهـای تولیـدی 
و از واحدهـای تولیـدی بـه بازار مصرف برسـانند؟
ایران با داشـتن ایـن همه معـادن زیرزمینی و دیگر 
مزیت هـا، درحـال حاضـر قـادر بـه تولید32میلیون 
داشـتن  بـدون  ترکیـه  امـا  اسـت،  فـولاد  تـن 
معادن،فقـط ازطریـق واردات قراضـه، در حال حاضر 

حدود50میلیـون تـن فـولاد تولیـد می کنـد!
طـرح  بینـی  پیـش  اسـاس  بـر  دیگـر  طـرف  از 
جامـع باید مصـرف داخلی فـولاد، افزایـش زیادی 
بـه  درکشـور  فـولاد  مصـرف  سـرانه  و  می یافـت 
بـه 440کیلوگـرم می رسـید ولـی  نفـر  ازای هـر 
الان درسـال پایانـی سـند چشـم انـداز، ایـن عدد 
حـدود 220کیلوگرم اسـت و این یعنـی فاجعه در 

مصـرف داخلـی فـولاد؟ 
بنـده خدایـی بـه طنزمـی گفت؛ بـا ایـن وضعیتی 
کـه شـاخص های سـند چشـم انـداز محقق نشـده 
اسـت، در همان سـال 1384 شـاخص های موجود 
بـه پیـش بینی هـای سـند چشـم انـداز نزدیکتـر 
تـا الان!! وایـن یعنـی 20 سـال عقبگـرد و  بـود 

پس رفـت کشـور!
به هرحال متولیان کشـور و پـس از روی کارآمدن 
1384تاکنـون  سـال  از  ایـران،  در  دولـت  پنـج 
عمومـی  افـکار  بـه  مناسـبی  پاسـخ  نمی تواننـد 
بدهنـد کـه دلایل ایـن پس رفـت و تحقـق نیافتن 
پیـش بینی های سندچشـم انـداز چه بوده اسـت؟
بـه راسـتی وقتـی طـی 20 سـال ،اجـرا وپیـاده 
12هـزار  انداز،نتوانسـته ایم  سندچشـم  سـازی  
کیلومتـر راه آهن، مـورد نیاز شـرایط کنونی فولاد 
و معـدن کشـور را احـداث کنیـم، پـس بـا توجـه 
بـه شـرایط آینده ایـن صنعت و احـداث واحدهای 
ظرفیـت  از  بیـش  و  برنامـه  از  خـارج  تولیـد 
حداقـل  می خواهیـم  کشـور،چگونه  نیـاز  مـورد 
20هزارکیلومتـرراه آهـن دیگـر را احـداث کنیـم؟

سـوالات و ابهامـات فراوانی در ایـن خصوص وجود 
دارد کـه بایـد بگوییم پیش بینی های سـند چشـم 
انـداز در بخـش صنایع معدنی محقق نشـده اسـت 
و از فـردا بایـد دنبـال »کـی بـود کی بود« باشـیم 
تـا بتوانیـم مقصران ایـن بخش را به افـکار عمومی 

معرفـی کنیم!

نکتهسنج!

رهبر انقلاب در پیامی به نشســت افق تحول رســانه ملــی که با حضور رئیس و 
مدیران ســازمان صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران برگزار شده است، بر نقش 

بی بدیل رسانه ها در پیکارهای کنونی جهان تأکید کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی به نشســت افق تحول رسانه ملی که با حضور 
رئیس و مدیران ســازمان صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران برگزار شده است، 
بر نقش بی بدیل رســانه ها در پیکارهای کنونی جهان تأکید کردند. ایشان توانایی 
رساندن پیام و روایت واقعیت را عاملی مهم تر از ابزارهای نظامی در تعیین پیروز 

میدان دانسته و خواستار دقت، تلاش، و ابتکار بیشتر در عرصه رسانه شدند.
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به شرح زیر است؛

بسمهتعالی
 جنــاب آقای جبلی شــما و این حضرات نقــش بی بدیل رســانه و تبلیغ را در 
پیکارهای کنونی جهان-که بیش از همیشــه اســت- میدانید.امروز پیروزی یک 
طرف را توانایی او در گرفتن و رســاندنِ پیام و روایت او از واقعیت، رقم می زند، 
بسیار پیش و بیش از آنکه ابزارهای نظامی وارد میدان شوند و در آن اثر بگذارند. 
ما در این عرصه ی مهم باید دقت و تلاش و ابتکار خود را مضاعف کنیم. این پیام 

من به این همایش است.
سیدعلیخامنهای

|              چهارشنبه|12 دی 1403|شماره 6601| www.siasatrooz.ir | info@siasatrooz.ir @siasatroozرویداد 2
گزارش

رهبر انقلاب: 

رساندن پیام و روایت واقعیت مهم تر از ابزارهای نظامی است

رئیــس مجلس در نطق پیش از دســتور خود در نشســت دیروز 
مجلس گفت: دولت و بانک مرکزی هیچ خلأ قانونی برای مدیریت 

و اتخاذ تصمیمات لازم جهت ثبات بخشی به بازار ارز ندارند.
قالیباف افزود: مجلس از آنجا که اظهار نظرهای غیرکارشناســی و 
نیز کشــاندن مجادلات بی حاصل به فضای رسانه ای را در بی ثباتی 
بــازار ارز مؤثر می داند، وظیفه خویش می داند تا وظایف تقنینی و 
نظارتــی خود را تا حد امکان در محیط های تخصصی و اجرایی به 
انجام رســاند و از کشــاندن این مباحث در صورت عدم ضرورت 
به میان مردم و رســانه ها پرهیز نماید. علی رغم این پیگیری هایی 
کــه مجلس بدون جنجال آفرینــی اما مؤثر انجام داد، متأســفانه 
عده ای با نگاه های سیاسی از مطالبه به حق مردم استفاده نادرست 
می کنند تا مجلس را وادار به اخذ تصمیماتی نمایند که نتیجه اش 
بی متولی شــدن کنترل قیمت ارز اســت و مجلس هیچ گاه چنین 

تصمیماتی که باعث رهاشدگی قیمت ارز شود نخواهد گرفت.
قالیباف تاکیــد کرد: همه و مخصوصاً نیروهای انقلابی باید به این 
امر توجه داشــته باشند که مردم فقط و فقط دنبال کنترل قیمت 
ارز هســتند و تا زمانی که جلســات نظارتی در ســطوح مختلف 
مجلس و پیگیری ها در جلســات هماهنگی بین قوا به بن بســت 
نرسد، اقداماتی مانند استیضاح در اوج بحران قیمت ارز، خطاست. 

چنین تصمیمی هرچند ممکن اســت برای مجلس آورده سیاسی 
داشــته باشــد اما آنچه در عمل اتفاق می افتد، لطمه به اقتصاد و 
زندگی مردم اســت؛ چرا که بازار ارز را بــرای چند ماه بی متولی 
می کند و مسئولین اجرایی توجیه کافی برای رها کردن قیمت ارز 
پیدا خواهند نمود. وی افزود؛ نمایندگان مجلس فراموش نخواهند 
کرد که رهبر حکیم انقلاب در دیدار با آنها یعنی نمایندگان مجلس 
تصریح داشــتند: »من توصیه موکدی که یادداشت کردم، تعامل 
سازنده با دولت جدید اســت« و در ادامه نیز صراحتاً فرمودند که 
موفقیت رئیس جمهور موفقیت همه ماســت و از همه ما خواستند 
که این مســئله را از بن دندان باور کنیم. بر اســاس چنین تکلیف 
روشــنی که رهبر انقلاب برای مجلس تعیین نمودند، سیاست ما 
کمــک به دولت محترم و یاری بــه جناب رئیس جمهور برای حل 

مسائل مردم است.
رئیس مجلس گفت: مجلس در راستای پیگیری خواسته های مردم 
از همه ابزارهای نظارتی خود از جمله ســؤال، استیضاح، تحقیق و 
تفحص و پیگیری قضائی در هر موضوعی که لازم باشد و هر زمانی 
که به حل مســئله مردم کمک کند، برای کارآمدتر شــدن دولت 
اســتفاده خواهد کرد، اما استفاده از این ظرفیت ها مشروط به این 

است که نتیجه آن کمک به دولت برای حل مسائل مردم باشد.

قالیباف درباره اقدامات مجلس برای کنترل بازار ارز چه گفت؟

معاون سیاسی وزیر کشور گفت: صیانت از انتخابات امری مهم است و رهبر معظم انقلاب بر صیانت 
از نهاد انتخابات تاکید دارد.

علی زینی وند در جمع اعضا ســتاد انتخابات کشور گفت: ما در مجموعه معاونت سیاسی باید تمام 
اقداماتی را که باعث تثبیت پایه های این نهاد می شود، انجام دهیم و کاری کنیم که مردم اثرگذاری 
انتخابات و رای شــان را در حکمرانی کشــور ببینند. معاون سیاسی وزیر کشــور با تاکید بر اینکه 
باید معدل رفتار سیاســی کشــور به پختگی و عقلانیت برسد، افزود: با وجود پمپاژ مداوم ناامیدی 
در فضای مجازی و حقیقی، جامعه ایرانی امیدوار اســت و با رفتارهای اجتماعی خود و حضور در 

کارهای خیریه، جشن ها و مراسمات مختلف این موضوع را ثابت کرده است.
زینی وند اظهارداشت: دعواهای سیاسی بیهوده به ضرر کشور است و ضرورت دارد در راستای شعار 

رئیس جمهور محترم، وفاق و همگرایی در بین حاکمیت و مردم افزایش یابد.
معاون سیاســی وزیر کشــور با اشاره به تشکیل اتاق فکر با هم اندیشی همکاران با سابقه و نخبگان 
گفت: لایحه جامع انتخابات به اســتناد سیاست های کلی نظام تنظیم و بروزرسانی می شود. قانون 
انتخابات باید دقیق و شــفاف تنظیم شود بطوریکه در زمان اجرا هیچگونه شبهه و اختلافی ایجاد 
نشــود. وی ادامه داد: مردم این دوره شــوراها را برای چهار سال انتخاب کرده اند و وزارت کشور با 
تمدید دوره فعلی شــوراهای اسلامی شهر و روستا مخالف است اما مجلس نهاد قانون گذاری است 
و هر قانونی تصویب شــود ما مجری آن خواهیم بود. در حــال حاضر مبنای عمل قطعی ما قانون 

فعلی است.

رئیس ستاد انتخابات کشور خبر داد:
مخالفت وزارت کشور با تمدید دوره فعلی شوراها

مجلس برای کنترل بحران ارزی چه کرد؟
نوســانات نرخ ارز در روزهای اخیر به چالشی اساسی تبدیل شده است. مجلس با 
پیگیری و نظارت بر این مسئله سعی کرد تا به کمک دولت رفته و گره گشایی کند.
به گزارش فارس: زمان زیادی از ســکان داری کشــور توســط دولت چهاردهم 
نمی گذرد، اما در همین مدت کوتاه بازار ارز با نوســانات قابل توجهی مواجه شده 
است. بانک مرکزی از ابتدای سال سیاست افزایش نرخ نیما را آغاز و از شهریور 
شــدت بخشــید. حالا در کمتر از یک ماه دلار از کانــال ۷0 به 80 هزار تومان 
رسیده اســت، وزیر اقتصاد علت افزایش نرخ ارز رسمی را »حذف رانت« عنوان 
کرده اســت و گفته است که »تجربه نشــان داده اختلاف نرخ ارز تنها منجر به 

رانت و حتی فشارهای تورمی و سفته بازی می شود.«
باتوجه به این کــه نرخ ارز بر اقتصاد ایران تاثیرگذار اســت؛ مدیریت نرخ ارز از 
مهمترین مسائلی است که باید در دستور کار دولت و بانک مرکزی قرار بگیرد.

مجلــس برای کنترل نــرخ ارز چه کرد؟افزایش قیمت فعلــی ارز موجب انتقاد 
بسیاری از مردم و نمایندگان مجلس شورای اسلامی شده است. 128 نماینده در 
هفدهم مردادماه نامه ای غیرعلنی به دولت نوشته و نسبت به سیاست های ارزی 

و تاثیرات آن بر بازار، رشد نقدینگی و تورم تشدید هشدار دادند.
باتوجه به شــرایط پیش آمــده نمایندگان تصمیم گرفتنــد نامه خود به دولت 
را علنی کنند، لذا حســین صمصامی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی در دوم  دی ماه در نشست خبری نامه را در اختیار نمایندگان قرار داد. 
صبح همان روز نمایندگان در جلســه غیرعلنی افزایش نرخ ارز را مورد بررسی 
قرار دادند و تصمیم گرفتند که وزیر اقتصاد را برای ارائه توضیحات به مجلس فرا 

بخوانند. در نهایت چهارم دی ماه در جلســه غیرعلنی وزیر اقتصاد به نمایندگان 
توضیحاتی را ارائه کرد. طبق آنچه اعلام شد براساس جمع بندی جلسه غیرعلنی 
هفته گذشته مجلس، قرار شد موضوع بازار ارز در جلسه شورای اقتصادی سران 

قوا نیز پیگیری شود.
نمایندگان از توضیحات وزیر قانع نشدند چراکه برخی از نمایندگان با تهیه نامه  
جدید با امضای 32 نماینده درخواســت ســوال از وزیر را به علت عدم توانایی 
کنترل نرخ ارز و حفظ ارزش پول ملی مطرح کرده و این نامه را به هیئت رئیسه 

مجلس ارسال کرده اند.
در نهایت محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی در 11 دی ماه طی 
نطق پیش از دستور خود اعلام کرد که در شرایط فعلی استیضاح وزیر اقتصاد نه 
تنها کمکی به حل مشــکل نخواهد کرد بلکه در مقطع فعلی خلاف منافع مردم 
می باشد. اقداماتی مانند استیضاح در اوج بحران قیمت ارز خطاست. چرا که بازار 
ارز را برای چند ماه بی متولی می کند و مســئولین اجرایی توجیه کافی برای رها 
کردن قیمت ارز پیدا خواهند نمود. برخی اعتقاد دارند که مجلس باید در لایحه 
بودجه برای نرخ ارز نیز تصمیم گیری می کرد و آن را به سران قوا محول نمی کرد. 
محسن زنگنه نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه مجلس درباره علت عدم ورود 
مجلس به سیاســت های ارزی گفت: در خصوص سیاســت های ارزی در صحن 
مجلس پیشــنهادات زیادی مطرح شد و بر اساس آن پیشــنهادات نمایندگان 
می خواســتند اصلاحاتی را در سیاســت های ارزی دولت در لایحه بودجه انجام 
دهند ولی این کار انجام نشــد؛ چون بر اســاس بند )ب( ماده 13 قانون برنامه 
هفتم، مجلس در هنگام بررسی لایحه بودجه امکان تغییر احکام دائمی را ندارد. 
قانون دائمی هم می گوید سیاستگذاری در خصوص ارز منحصراً در اختیار بانک 
مرکزی اســت. بنابراین ما هیچ ورودی به سیاســت های ارزی دولت در بودجه 

1404 نداشــتیم. وی با بیان اینکه پر کردن شکاف بین ارز آزاد و ارز حاصل از 
صادرات خوب اســت، توضیح داد: متاســفانه دولت ارز آزاد را رها کرده است و 
می خواهد ارز توافقی را به ارز آزاد برساند در حالی که این ایراد است. دولت باید 

ارز آزاد را به ارز توافقی برساند.
نمایندگان در نامه ی خود به دولت پیشنهاد کردند که دولت باید عکس اقدامات 
و سیاســت های ارزی خود را در پیش گیرد. دولت باید با کاهش و حذف شمول 
ارز اشــخاص و نیمایی و افزایش دایره اقلام مشمول 28500 تومان نرخ ها را به 
ســمت پایین هدایت و یکسان نماید. اقتدار و اراده دولت در اجرای این سیاست 
با کاهش شــدید نرخ ارز بازار آزاد قاچاق همــراه خواهد بود. در حقیقت عکس 
جهت سیاستگذاری فعلی به جای دنباله روی از نرخ بازار آزاد )قاچاق( باید یک 

نرخ منطقی مبنا قرار گیرد و تقویت شود.
همچنین محسن زنگنه نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه مجلس در گفت وگو 
با فارس، گفت: سیاســت مجلس همکاری با دولت است. باتوجه به این سیاست 
جلسات متعددی با متخصصین داشتیم و دست ما برای ارائه تجربیات و نظرات 
تخصصی به دولت پر است. برای حل مشکل ارز باید بسته جامعی تهیه شود که 

همه سازمان ها به اجرای آن پایبند باشند.
هادی محمدپور عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی نیز راه حل 
برو رفت از افزایش قیمن نرخ ارز را عمل به برنامه هفتم توســعه دانست، گفت: 
همه معتقدیم در کشــور مشکلات اقتصادی که غیر قابل حل باشد وجود ندارد. 
قانون برنامه هفتم توســعه مسیری به ما نشــان داده است که عمل به آن ما را 
از ایــن فراز و فرودهای اقتصادی که در حال حاضر موضوع ناترازی و قیمت ارز 
مهم ترین آن است، عبور می دهد؛ امیدوارم که وعده رئیس محترم جمهور مبنی 

بر برنامه هفتم همچنان سرلوحه اقدامات کلان خود و وزرا باشد.

مســعود پزشــکیان در پاســخ به دغدغه برخی اعضای اتاق بازرگانی، از بررسی 
مجدد لایحه FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر داد و گفت: امیدواریم 

بتوانیم بستر را برای سهولت در فعالیت های اقتصادی ایجاد کنیم.
مســعود پزشکیان رئیس جمهور دیروز در نشستی با اعضای اتاق بازرگانی ایران، 
ضمن اســتقبال از برگزاری نشست های مشترک میان دولت و بخش خصوصی، 
بر لزوم همکاری مشــترک برای رفع مشکلات اقتصادی و کاهش فشار بر مردم 
تأکید کرد و گفت: دولت برای ایجاد بســترهای لازم جهت تسهیل فعالیت های 
بخش خصوصی عزم جدی دارد و باور داریم که با همکاری و همراهی مشــترک 

با یکدیگر از موانع و مشکلات پیش رو عبور خواهیم کرد.
پزشکیان با اشــاره به ســفرهای خارجی اعضای هیئت دولت جهت شرکت در 
مجامع و یا دیدارهای بین المللی، از فعالین اقتصادی خواســت با همیاری دولت 
و حضور در این ســفرها، زمینه گسترش و توسعه فعالیت های اقتصادی با دیگر 

کشورها را تقویت کنند.
وی تصریح کرد: قبلًا هم گفته ام که در هر سفر خارجی، اعضای اتاق بازرگانی و 
فعالان بخش خصوصی همراهی کنند، زیرا بدون حضور آنان نمی توانیم دستاورد 
قابل ملاحظه ای برای مردم و اقتصاد کشــور کسب کنیم. دولت در این سفرها به 
دنبــال ایجاد بازارهای اقتصادی برای فعالین بخش خصوصی و برداشــتن موانع 

موجود سرمایه گذاری است.
پزشکیان با بیان اینکه دولت چهاردهم از اولین روز کاری خود دچار چالش های 
متعــدد داخلی و بین المللی بوده اســت، افزود: در نخســتین روز کاری دولت، 
شرارت های خارجی آغاز شد؛ ابتدا، آقای هنیه به شهادت رسید و سپس مسائل 
جنوب لبنان و ســوریه به وجود آمد و تلاش داشــتند که کشــور را وارد بحران 
کنند. از طرف دیگر عده ای نیز خواسته یا ناخواسته بر برخی از مشکلات افزودند.
رئیس جمهور ضمن تشــریح موضوع ایجــاد بحران های بین المللی، به مهم ترین 
موضوع کشــور یعنی بحث ناترازی در حوزه انرژی نیز اشاره کرد و اظهار داشت: 
مــا در دولت به صورت روزانه و هفتگی موضوع حــل ناترازی در حوزه انرژی را 

پیگیری می کنیم و در جلسات و نشســت های مشترک با دانشگاهیان و فعالین 
بخش خصوصی، راه های برون رفت از این معضل را مورد ارزیابی قرار می دهیم.

وی با اشاره به اینکه باید در کنار یکدیگر تلاش کنیم تا ناترازی های موجود حل 
شــود، تصریح کرد: دولت چهاردهم وارث برخی مشــکلات است، اما ما همواره 
پاســخگویی به مردم را وظیفــه خودمان می دانیم. تمام تــلاش خود را به کار 
گرفته ایم تا با تمهیداتی که خواهیم اندیشید و با اصلاح روش ها، از بروز مشکلات 

احتمالی مشابه در تابستان و زمستان سال آینده جلوگیری شود.
رئیس جمهور ضمن اشــاره به قطع برق شبکه خانگی در پاییز امسال، صبوری، 
بردبــاری و همراهی صمیمانه مردم را مهم ترین عامل موفقیت دولت برای عبور 

از بحث ناترازی ها دانست.
پزشــکیان در جمع بندی این بخش از سخنان خود با تأکید بر اینکه عزم دولت 
برای مبارزه با قاچاق ســوخت جدی است، گفت: منابع سوخت کشور به صورت 
قاچاق از مرزها خارج می شــود، لذا دولت بــا عزم جدی، مقابله با این موضوع را 

در دستور کار خود دارد.
رئیس جمهور در پاســخ به دغدغه برخی از اعضــای اتاق بازرگانی مبنی بر رفع 
موانع برای فعالین اقتصادی، از تصمیم گیری انجام شده برای بررسی مجدد لایحه 
FATF در مجمع تشــخیص مصلحت نظام خبر داد و اظهار داشت: امیدواریم که 
بتوانیم با همکاری های مشــترک بستر را برای سهولت در فعالیت های اقتصادی 

را ایجاد کنیم.
وی با اشــاره به تلاش های سران قوا برای حل مسائل کشور گفت: حل مشکلات 

کشــور تنها به عهده دولت نیست و رؤســای قوا نیز با همکاری و هم دلی، تمام 
تلاش خود را برای رفع موانع موجود به کار گرفته اند. حجت الاسلام والمسلمین 
اژه ای و آقای قالیباف نیز دلسوزانه مسائل را دنبال می کنند، تا مشکلات اقتصادی 

کشور مرتفع شود.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود، با اشاره به ناترازی در حوزه آب 
و بحران های آینده کلان شــهرهای کشور، از فعالین بخش خصوصی خواست تا 
با در اولویت قرار دادن موضوع اقتصاد دریامحور، به جلوگیری از بروز بحران های 

زیست محیطی در کشور کمک کنند.
پزشــکیان گفت: در دیدارها و جلساتی که داشته ام گفته ام که مشکلات آبی در 
ســطح کشــور با طرح های شیرین ســازی و انتقال آب از خلیج فارس قابل حل 
نخواهد بود. دولت برای ارتقای بهره وری در صنعت و اصلاح روش های گذشــته، 

باید به دنبال توسعه صنایع در کنار دریا باشد.
وی در بخــش دیگری از ســخنانش با تأکید بر اینکــه مداخله بدون پیش بینی 
از عوارض احتمالی در مســائل اقتصادی منجر به شکســت خواهد شــد، اظهار 
داشــت: هر مسئله ای در کشور یک راه حل علمی دارد، دولت اگر بدون توجه به 
صدمات و عوارض راه حل های خود وارد عرصه مداخله گری شود، حتماً با شکست 
مواجه خواهد شــد. ما در خصوص قیمت گذاری کالاهای اساسی تلاش داریم به 

مصرف کننده نهایی کمک کنیم، تا فشار را از روی آنها برداریم.
پزشکیان از بررسی ها در دولت برای واگذاری شرکت های دولتی به صورت کامل 
و یا ســپردن مدیریت آنها به بخش خصوصی خبــر داد و گفت: تلاش داریم تا 

بسیاری از شرکت ها را تا انتهای سال به بخش خصوصی واگذار کنیم.
رئیس جمهور در بخش پایانی ســخنانش با تأکید بر اینکه کشور تنها متعلق به 
یک گروه، قومیت، جنســیت و جناح خاص نیست، گفت: ما با در کنار هم بودن 
قادر به حل مشــکلات خود خواهیم بود و از بحرانی که وارث آن شــده ایم عبور 
خواهیم کرد. پزشکیان از وزیر امور اقتصاد و دارایی خواست تا موارد مطرح شده 

در این نشست اعم از دغدغه ها، مشکلات و پیشنهادات را پیگیری کند.

رئیس جمهور:
لایحه FATF در مجمع تشخیص مصلحت 

بررسی مجدد می شود

فرهادخادمی


